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۲ دلیل توقف صادرات مرغ
مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی کشور گفت: با دستور 
غ به کشورهای هدف  وزیر جهاد کشاورزی صادرات گوشت مر
به همنظور تنظیم بازار داخلی و جلوگیری از افزایش بی رویه 
گذشته متوقف شد.  »علی ابراهیمی«  قیمت ها از هفته 
گو با ایرنا درباره وضعیت صادرات  گفت و  )دوشنبه( در 
غ توسط اتحادیه  غ افزود: پیش از این گوشت مر گوشت مر
مرغداران گوشتی به منظور حمایت از تولیدکنندگان داخلی 
، عمان و افغانستان  به کشورهای عراق، ترکمنستان، قطر
مرغداران  سراسری  اتحادیه  مدیرعامل  می شد.   صادر 
کنون ۱۸ هزار  گوشتی کشور اظهار داشت: از ابتدای سال تا
غ به کشورهای هدف صادر شد.  وی  و ۳۰۰ تن گوشت مر
خاطرنشان کرد: سال گذشته در شورای نرخ  گذاری کالاهای 
غ زنده ۵۸ هزار  اساسی قیمت حمایتی برای هر کیلوگرم مر
غ زنده تا ۵۳ هزار تومان  تومان تعیین شده بود، اما قیمت مر
کاهش یافت؛ بنابراین برای جلوگیری از ضرر تولیدکنندگان 
غ انجام می شد. ابراهیمی تصریح کرد: ممنوعیت  صادرات مر
یکباره صادرات علاوه بر ضرر تولیدکنندگان و صادرکنندگان، 
از دست دادن بازارهای صادراتی را به همراه خواهد داشت. 
وی بر این باور است با توجه به حجم تولید، با مدیریت 
می توان علاوه بر تامین بازار داخلی بازار صادراتی را نیز 

حفظ کرد. 

قیمت شیر ۲۰ درصد افزایش یافت
افزایش ۲۰ درصدی قیمت شیر در جلسه ستاد تنظیم 
بازار تصویب شد. آخرین قیمت مصوب شیر خام مربوط 
به اردیبهشت سال ۱۴۰۲ و ۱۵ هزار تومان در هر کیلو است. 
کنون قیمت انواع نهاده دامی ۱۰ تا  از ابتدای سال جاری تا
۲۰ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته کاهش داشته 
و این اتفاق به رشد تولید دام و رونق صنعت دامپروری 
انواع  قیمت  کاهش  وجود  با  حالا  اما  است.  انجامیده 
دولت  بازار  تنظیم  ستاد  جلسه  در  دامی،  نهاده های 
چهاردهم مورد بررسی قرار گرفت و با قیمت ۱۸ هزارتومان 
که نسبت به قیمت سال گذشته افزایش ۲۰  تصویب شد 

درصدی دارد. 

رئیس سازمان توسعه تجارت تغییر کرد
با حکم وزیر صمت مهدی ضیغمی از سازمان توسعه 
تجارت رفت و دهقان دهنوی جای او را در این سازمان 
گرفت.  سیدمحمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
سازمان  رئیس  عنوان  به  را  دهنوی  دهقان  حکمی  در 
توسعه تجارت انتخاب کرد.  گفتنی است وی از سال ۱۳99، 
کمتر از یک سال رئیس سازمان بورس بود. او همچنین 
مسئولیت های دیگری از جمله در هیات مدیره بانک مسکن 
و موسسه عالی آموزش بانکداری ایران بر عهده داشته و عضو 

هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی نیز هست. 

نهاده دامی مورد نیاز عشایر تامین است
سرپرست پشتیبانی امور دام در راستای تأمین به موقع 
گوشت قرمز مورد نیاز و مصرفی جامعه، در  درصدی از 
گونه همکاری در زمینه تأمین نهاده دامی  خصوص هر 
مورد نیاز عشایر قول مساعد داد.  محسن سلامی سرپرست 
شرکت پشتیبانی امور دام کشور با فضل خرم مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی های عشایری دامداران متحرک ایرانیان 
دیدار و گفت وگو کرد.   در این نشست فضل خرم در راستای 
تأمین به موقع نهاده های دامی از جمله ۱۰9 هزار تن نهاده 
جو در سال ۱۴۰۲ به ارزش ریالی ۱۱ هزار میلیارد ریال با توجه 
به فصل باروری و پرواربندی تشکر کرد و تسریع همکاری و 
انعقاد قرارداد تحویل نهاده دامی را خواستار شد.  محسن 
سلامی به جایگاه والای عشایر به عنوان جامعه خود اتکا در 
امنیت غذایی کشور که در بیش از ۳۵ میلیون هکتار از مراتع 
کشور بهره برداری می نمایند و دارای حدود ۳۰ میلیون رأس 
دام هستند اشاره نمود.  همچنین در صحبت های پایانی 
جلسه، سرپرست پشتیبانی امور دام کشور در راستای تأمین 
به موقع درصدی از گوشت قرمز مورد نیاز و مصرفی جامعه، 
گونه همکاری در زمینه تأمین نهاده دامی مورد نیاز  هر 
عشایر کشور را در چهارچوب مصوبات هیأت مدیره متقبل 

و قول مساعد داد. 

الزام درج قیمت برروی شکرهای بسته بندی
مدیرکل نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
کید بر اینکه کمبودی در بازار شکر وجود ندارد گفت:  با تا
نهایتا تا دو هفته دیگر باید برروی تمام شکرهای بسته بندی 
شده قیمت درج شود.  شکر جزء مواد اولیه اصلی بسیاری از 
کنون چالش های  واحدهای تولیدی صنعت غذاست که تا
بسیاری را برای عرضه کنندگان اصلی داشته است و این 
باعث می شود که در خرده فروشی ها شکر وجود نداشته 
باشد یا حتی به قیمت بالاتری به فروش برسد و به روی 
برخی شکرهای بسته بندی شده نیز هیچ قیمتی درج نشده 
است.   در این باره رضا کنگری- رئیس اتحادیه بنکداران مواد 
غذایی- در حالی که چالش اصلی را شیوه توزیع می داند 
اظهار کرد: اسفندماه که سامانه بازارگاه احیا شد، محور 
اصلی که بنکداران است از هیچ کجا تامین نمی شوند و در 
این بازارگاه بحث تولید دیده شده و تامین از طریق واسطه ها 
انجام می شوند. خریداری ها با قیمت ۴۱ الی ۴۲ هزارتومان 
انجام می شود در حالی که قیمت مصوب شده ۳۸ هزار و ۵۰۰ 
تومان است که باید تامین و عرضه شود و با قیمت ۴۲ هزار و 
۵۰۰ تومان به دست مصرف کننده نهایی برسد. متاسفانه این 
اتفاق هنوز نیفتاده است.  مدیرکل نظارت بر کالای اساسی 
کید بر اینکه کمبودی در  وزارت جهاد کشاورزی ضمن تا
زمینه قند و شکر وجود ندارد مطرح کرد: مصوبه اصلاح نحوه 
توزیع شکر به تصویب ستاد تنظیم بازار رسیده است. ستاد 
تنظیم بازار مصوبه ای داده است که مجوز توسط اصناف 
صادر شود و مباشرین توزیع کنند. نکته مهم این است که 
ج قیمت بر روی شکرهای بسته بندی شده الزامی است  در
ج قیمت به طور کامل  و نهایتا تا دو هفته دیگر باید این در

صورت گیرد. 

اخبار

ضرورت اصلاح باور عمومی 
درباره ارزش واقعی آب و برق

وزیر نیرو با بیان اینکه اشکال بزرگ صنعت 
کشور ناترازی اقتصادی است، افزود:  برق 
روش های  از  یکی  تجدیدپذیر  انرژی های 
مطمئن برای جبران ناترازی برق است و باید 
برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر گام های 
جدی تری برداریم.  عباس علی آبادی، در 
مراسم تکریم و معارفه معاون وزیر و رئیس 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
برق ایران ضمن تشکر از زحمات سه ساله 
محمود کمانی و همکارانش در این سازمان 
که  گرانبهایی است  کالای بسیار  گفت: برق 
جمهوری اسلامی ایران در دهه های گذشته 
دستاوردهای بزرگی در این حوزه به دست 
کنون  آورده است.  وزیر نیرو با بیان اینکه هم ا
ایران در حوزه تولید و توسعه صنعت برق 
در ردیف کشورهای برتر جهان است، ادامه 
داد: اشکال بزرگی که در صنعت برق وجود 
دارد ناترازی اقتصادی در این حوزه است که 
سبب شده تا میزان مصرف برق نسبت به 
ظرفیت های تولید به شدت افزایش پیدا کند 
و از سوی دیگر منابع مالی کافی برای توسعه 
ظرفیت تولید برق از بین برود.  علی آبادی با 
کید بر ضرورت توسعه انرژی های تجدیدپذیر  تأ
ک و مطمئن  به عنوان یکی از روش های پا
برای جبران ناترازی در صنعت برق اظهار 
کثر کشورهای دنیا به ویژه کشورهای  داشت: ا
توسعه یافته با درک اهمیت توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر در این حوزه سرمایه گذاری های 
بسیار زیادی انجام داده اند و ما نیز به واسطه 
که در حوزه سوخت های  محدودیت هایی 
فسیلی داریم، لازم است در بخش توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر گام های جدی تری 
برداریم.  وی خاطرنشان کرد: یکی از وظایف 
مهم سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
برق ایران، یافتن روش های مطمئن، پایدار و 
متناسب با محدودیت های زیست محیطی 
کشور برای توسعه انرژی برق است و انتظار 
می رود این سازمان در دوره جدید اقدامات 
مطلوبی در این حوزه انجام دهد.   وزیر نیرو 
با اشاره به اهمیت پیشبرد برنامه های مرتبط 
با بهینه سازی مصرف انرژی در بخش های 
مختلف افزود: یکی از اقدامات خوب سازمان 
ارتقای  پیگیری   ، تجدیدپذیر انرژی های 
استاندارد کولرهای آبی و تجهیز این وسایل 
برقی با فناوری موتورهای BLDC است که باید 
با هدف بهینه سازی مصرف و افزایش بهره وری 
از  پیگیری شود. علی آبادی  کشور  برق در 
رصد به روز و دقیق آخرین تحولات مرتبط با 
ک در دنیا به عنوان یکی دیگر  انرژی های پا
کارهای مهم سازمان انرژی های  از دستور 
تجدیدپذیر یاد و در همین رابطه بیان کرد: 
لازم است همکاران ما در سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر با بهره گیری از ظرفیت و توان 
دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان نسبت به 
آینده نگاری و آینده پژوهی در حوزه انرژی های 
ک اقدامات منسجمی را دنبال کنند و با  پا
انجام پژوهش و مطالعه به وزارت نیرو برای 
اتخاذ بهترین تصمیم ها با کمترین هزینه ها در 

آینده کمک کنند. 

بورس متعادل شد
بازار سرمایه پس از افت چهار روز قبل، دیروز 
در سومین روز هفته مثبت شد؛ به طوری که 
شاخص کل با افزایش ۲۰۰۰ واحد به رقم دو 
میلیون و ۶۷ هزار واحد رسید.  بازار بورس در 
بیست و ششمین روز از آخرین ماه تابستان 
افزایش داشت. روز دوشنبه شاخص کل بورس 
اوراق بهادار تهران ۲۰۰۰ واحد رشد کرد و در عدد 
دو میلیون و ۶۷ هزار و ۵۴9 واحد ایستاد. این در 
حالی است که بازار سهام در چهار روز قبل از آن 
قرمزپوش شده بود.  شاخص هم وزن هم دیروز 
با رشد ۱۸۰۱ واحد به رقم ۶۷۶ هزار و ۵۶۵ واحد 
رسید.  بیش از ۲۶۴ هزار فقره معامله به ارزش 
۶۲۵۴ میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد.   
حکشتی، شپنا و رمپنا از نمادهای تاثیرگذار 
نمادهای  از  بود.  بورس  شاخص  بر  مثبت 
کنش نیز می توان به فولاد، ذوب و خگستر  پرترا
اشاره کرد.  روز دوشنبه شاخص فرابورس ایران 
نیز ۱9 واحد افزایش داشت و به ۲۱ هزار و ۵۸۷ 
واحد رسید.  تعداد معاملات دیروز فرابورس 
۱۴۳ هزار فقره و ارزش آن ۵۴ هزار میلیارد تومان 
بود.  ارفع و حسینا اثر منفی بر شاخص فرابورس 
داشتند، اما خاور تاثیر مثبت ایجاد کرد. شفام، 
کنش بودند.   ارفع و فرود هم از نمادهای پرترا
در پی حواشی مطرح شده درخصوص دریافت 
سوی  از  میلیاردی  قرض الحسنه  وام های 
رئیس و برخی اعضای هیات مدیره سازمان 
بورس، مجید عشقی ـ رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار روز شنبه استعفای کتبی خود 
را به رئیس شورای عالی بورس ارائه داد که با 
موافقت وزیر اقتصاد مواجه شد.  دامنه نوسان 
بورس نیز روز شنبه ۱۷ شهریور از ۲ به ۳ درصد 
افزایش یافت. از روز یک شنبه )۱۴ مرداد ماه( 
تا چهارشنبه )۱۷ مرداد ماه( دامنه نوسان 
معاملات سهام به مثبت و منفی یک درصد و 
معاملات صندوق های سرمایه گذاری سهامی 
به مثبت و منفی دو درصد تغییر کرد و متعاقب 
آن دامنه نوسان معاملات بورس از روز شنبه 
)۲۷ مرداد( تا ۱۷ شهریور به مثبت و منفی دو 
درصد تغییر یافت. روز شنبه هم این عدد به 

مثبت و منفی سه درصد افزایش یافت. 

آرمان ملی: همتی وزیر اقتصاد در اظهارات اخیر خود از 
بازشدن گره کور واردات خودرو و پایان انحصار در این صنعت 
کید کرد همه صنایع باید در بازاری رقابتی حرفی  خبر داد و تا
برای گفتن داشتن باشند تا منافع مصرف کنندگان نیز در این 
راستا تامین شود. این اظهارات در حالی صورت گرفته است 
کنون بارها و بارها واردات خودروهای نو یا کارکرده با  که تا
مانعی روبه رو شده و اجرای آن با موانعی از سوی افراد معلوم 
یا نامعلوم به تعویق افتاده یا متوقف شده است که به گفته 

کارشناسان ردپایی از انحصارطلبی در این صنعت دارد. 

با  از مواجهه  انحصارطلبان پس  با  اتمام حجت     
ویژه خواران

به گزارش »آرمان ملی«، عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد از باز 
شدن گره کور واردات خودرو خبر داد و گفت: اجازه انحصار 
در هیچ حوزه و صنعتی را نمی دهیم. وزیر اقتصاد در صفحه 
شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: امروز بالاخره 
گره کور واردات خودرو را با تدبیر رئیس محترم جمهور در 
جلسه ستاد اقتصادی دولت باز کردیم. همه بدانند اجازه 
انحصار در هیچ حوزه و صنعتی را نمی دهیم. همه صنایع 
باید با رقیب خارجی خود رقابت کنند. منافع ملت ایران در 
رقابت است. این اظهارات در حالی که محصولات تولید شده 
توسط خودروسازان داخلی بارها مورد انتقاد قرار گرفته  اند، 
اما با این وجود همچنان راه واردات خودرو بسته مانده بود 
از اهمیت زیادی برخوردار است که حکایت از عزم دولت 
برای مقابله با انحصارطلبان و چندی پیش مقابله با ویژه 
خواران در خصوص ماجرای وام های نجومی عشقی دارد. 
کثر خودروهای تولیدی از نظر کیفیت، فناوری و مصرف  ا
سوخت در سطح پایینی نسبت به خودروهای خارجی قرار 
دارند، اما همچنان بر حمایت صددرصدی و بی چون چرا 
کید دارند، این در حالی است که  از خود در داخل کشور تا
کارشناسان معتقدند، عدم رقابت باعث می شود خودروسازان 
انگیزه ای برای بهبود کیفیت محصولات خود نداشته باشند. 
به گفته تحلیلگران؛ اظهارات عبدالناصر همتی در خصوص 
پایان انحصار و لزوم ایجاد رقابت در تمامی صنایع، به ویژه در 
صنعت خودروسازی، نقطه عطفی در خصوصی اقتصادی 
دولت است. صنعت خودرو ایران سال ها تحت انحصار چند 
خودروساز بزرگ بوده که باعث کاهش کیفیت محصولات و 
افزایش قیمت ها شده است. ایجاد بستر مناسب برای رقابت 
واقعی در این صنعت، باعث بهبود کیفیت خودروها از یک 
لی و واسطه گری در بازار خودرو  سو و رفع مشکلاتی مانند دلا

می شود. 

   امید به رقابتی شدن صنعت خودرو
همتی بر این باور است که تنها با حذف انحصار و باز کردن 
در رقابت های خودروسازان داخلی و خارجی، می توان به 
بهبود کیفیت، کاهش قیمت، و رفع مشکلات این صنعت 
امیدوار بود. تعداد زیادی در مسیر واردات خودرو و حذف 
واسطه ها وجود دارد، اما با اجرای سیاست های جدید دولت 

، می توان انتظار داشت که بازار  برای کاهش خودرو انحصار
، به گفته همتی، پیام روشنی  به سوی شفاف باشد. این تغییر
به بازار می فرستد: دولت به هیچ عنوان اجازه انحصار در 
هیچ صنعت و حوزه ای را نخواهد داد و همه صنایع، از جمله 
خودروسازی، باید خود را برای رقابت با رقبای خارجی آماده 
کنند. این تحول بزرگ در شرایطی صورت می گیرد که مردم 
سال ها منتظر تحولی در بازار خودروهای داخلی بودند. با 
وجود انتقادات فراوان از کیفیت خودروهای تولید داخل و 
، دولت ها پیشین به دلایل مختلف،  نبود تنوع کافی در بازار
از جمله مسائل ارزی، از آزادسازی واردات خودرو خودداری 
کنون با اختصاص یک میلیارد دلار برای  کرده بودند، اما ا
واردات خودرو توسط بانک مرکزی، به گفته محمدرضا فرزین، 
رئیس کل بانک مرکزی، به نظر می رسد اراده ای جدی برای 

تغییر در این زمینه وجود دارد. 

   پایان بازار انحصار و بازار محصولات بی کیفیت
 نبود رقابت در صنایع، به ویژه صنعت خودروسازی، یکی از 
چالش های اساسی است که در بسیاری از کشورها، به ویژه در 
ایران، باعث کاهش کیفیت و کمیت تولید، افزایش قیمت ها، 
و ایجاد بازارهای انحصاری شده است. این موضوع در صنعت 
خودرو و سیاست های مرتبط با تولید خودروهای کارکرده و نو 
قابل مشاهده است. انحصار و عدم رقابت در صنعت خودرو 
فقط به کاهش کیفیت و افزایش قیمت محدود نمی شود، 
بلکه این مسائل به طور مستقیم بر اقتصاد و مصرف کننده ها 
از عرضه خودروهای  نارضایتی عمومی  تأثیر می گذارند، 
بی کیفیت، کاهش رقابت پذیری صنایع داخلی و... از جمله 
تبعات نامطلوب رونق بازار انحصاری در هر صنعتی محسوب 
گزینه هایی  از  واردات یکی  گفته تحلیلگران  به  می شود. 
محسوب می شود که می توان از آن در راستای حمایت از 

رشد تولید ملی یاد کرد، در این مسیر قطعاً شرکت های دانش 
بنیان و استارتاپ به دور از اهداف انحصارطلبانه و سودجویانه 
میدانی برای نشان دادن ظرفیت های خود می یابند تا بتوانند 
در این زمینه علاوه بر کسب درآمد، سطح صنعت و تولید 

کشور را نیز ارتقا بخشند. 

   بازار رقابتی خودرو نقطه عطفی در بازارهای دیگر
، این اقدام دولت می تواند نقطه عطفی  از سوی دیگر
برای سیاست گذاری های آینده باشد. انتظار می رود که در 
، مسکن و انرژی، صدای  ، مانند بازار ارز سایر حوزه ها نیز
مردم شنیده شود و دولت تصمیمات مشابهی در راستای 
خواسته های عمومی اتخاذ کند. این تغییرات، در صورت 
ادامه دار بودن و اجرای درست، می تواند به ایجاد اعتماد 
بیشتر بین مردم و دولت منجر شود. به طور کلی، آزادسازی 
بزرگ در جهت  گامی  ایران می تواند  واردات خودرو در 
کشور باشد.  تغییرات ساختاری در صنعت خودروسازی 
اما برای اینکه این تحول به نتیجه ای مثبت برسد، نیازمند 
نظارت دقیق و مدیریت شفاف است. مردم همچنان چشم 
هستند؛  حوزه ها  سایر  در  دولت  بعدی  اقدامات  راه  به 
حوزه هایی که سال هاست تحت تأثیر سیاست های انحصاری 
و محدودکننده قرار گرفته اند. در نهایت، آزادسازی واردات 
گام مهم در جهت رفع انحصار در  خودرو می تواند اولین 
گر این تصمیم با کیفیت اجرایی و  صنایع مختلف باشد. ا
شفافیت همراه باشد، نه تنها بهبود کیفیت خودروها را به 
همراه خواهد داشت، بلکه بازار خودروی ایران را دستخوش 
تغییراتی جدی و مثمرثمر می کند. انتظار می رود دولت با در 
نظر گرفتن تجربیات گذشته، راهی مطمئن برای اجرای این 
تصمیم پیدا کند و به دیگر خواسته های عمومی نیز توجه 

نشان دهد. 

 »آرمان ملی« درباره اظهارات همتی در خصوص واردات خودرو گزارش می دهد

گره گشــــایی همـــــــتی
   پایانی بر انحصارطلبی در صنعت خودرو

بودجه  و  برنامه  کمیسیون  نایب رئیس 
مجلس در پاسخ به این سوال که اساس عدد 
هزار همت اعلام شده برای کسری بودجه در ۶ 
ماهه اول سال صحت دارد؟ اظهار داشت: این 
عدد اعلام شده درست نیست و امکان ندارد 
میزان کسری بودجه ها به این حد و درصد 
برسد و بیان این عدد از افراد با تجربه ای مانند 
آقای عارف بعید بود. البته باید توجه داشت 
طبیعتا هر دولتی که بر سر کار می آید مدعی 
می شود که دولت قبل بدهی و ناترازی هایی 

به جا گذاشته است. 
مهرداد لاهوتی در گفت وگو با ایلنا درباره 
که از سوی معاون اول  کسری هزار همتی 
رئیس جمهور اعلام شد، اظهار داشت: کسری 
که دولت درآمد  ندارد، چرا بودجه معنی 
مشخص و هزینه جاری و عمرانی مشخص 
دارد و در سال های گذشته هم که کسری 
بودجه اعلام می شد آیا این کسری بودجه 
از محل مشخصی تامین می شد؟ در نهایت 
راهکار کسری بودجه مدیریت  هزینه های 
دولت است. سوال این است که چرا همین 
مدیریت هزینه ها قبل از تصویب و قطعی 
شدن لایحه بودجه انجام نمی شود؟ باید 
به اندازه توان درآمدهای دولت، هزینه ها 

مشخص شوند. 
بودجه  و  برنامه  کمیسیون  نایب رئیس 
مجلس افزود: مهم ترین درآمدهای دولت از 
دو منبع اصلی درآمد حاصل از فروش نفت و 
وصول مالیات ها تامین می شود، چرا دولت ها 
براساس توان واقعی درآمدها، هزینه ها را 

مشخص نمی کنند؟
وی با بیان اینکه نهایتا تبعات و آثار این 
عدم انطباق درآمدها و هزینه ها در وضعیت 
صندوق توسعه ملی می بینیم، گفت: فلسفه 
که  تشکیل صندوق توسعه ملی این بوده 
سهمی از درآمدهای حاصل از فروش نفت 
داشته باشد. دولت سهمی از درآمدهای 
حاصل از فروش نفت دارد، اما بخشی از این 
درآمدها هم متعلق به مردم است و قرار بر 
این بود که بخشی از این درآمدها در صندوق 
توسعه ملی ذخیره شود و دولت حق استفاده 

از آن را نداشته باشد.  لاهوتی ادامه داد: قرار بر 
این بود صندوق توسعه ملی ایران مانند سایر 
 ، صندوق  های ثروت دنیا مانند صندوق نروژ
امارات و... به عنوان یک پشتوانه عمل کند و 
در بخش های مختلف سودآور سرمایه گذاری 

کنند و در اختیار بخش خصوصی باشند. 
بودجه  و  برنامه  کمیسیون  نایب رئیس 
کید کرد: اساس تشکیل صندوق  مجلس تا
توسعه ملی این بود که دولت حق استفاده 
از منابع ان را نداشته باشد اما الان این امکان 
بسیار راحت برای دولت ها فراهم شده به 
طوریکه از زمان تشکیل صندوق توسعه ملی 
)از ۱۳9۰ شروع به کار صندوق( ۱۶۶ میلیارد 
کنون از این  دلار ورودی صندوق بوده که تا
رقم 9۰ میلیارد دلار توسط دولت ها برداشت 
شده  است.  وی افزود: البته انحرافات دیگری 
در صندوق ملی بوده که در این اعداد و ارقام 
مورد محاسبه قرار نگرفته  است. ۷۰ درصد 
منابع این صندوق نصیب شرکت های دولتی 
شده که امروز امکان بازگشت این برداشت ها 
هم وجود ندارد. تنها ۲۰ درصد منابع صندوق 
به بخش خصوصی واقعی تخصیص داده 

شده است. 
لاهوتی اظهار داشت: وقتی در بودجه 
نظر  در  واقعی  اعداد  از  بالاتر  را  درآمدها 
می گیریم نتیجه این است که سهم صندوق 
توسعه ملی از درآمدهای نفتی کاهش پیدا 
می کند. امسال باید ۴۵ درصد درآمدهای 
اختصاص  ملی  توسعه  صندوق  به  نفتی 

کاهش  شاهد  سال  هر  اما  می کرد،  پیدا 
 ۲۰ باید  سال  هر  هستیم.  صندوق  سهم 
واریز  توسعه  صندوق  به  درآمدها  درصد 
شود و ۲۰ درصد دیگر به عنوان قرض الحسنه 
و تسهیلات برگشت داده شود و در تمام 
پاراف های رهبری می بینم که نوشته شده این 
عدد به عنوان امانت به دولت داده می شود، 
اما در هیچ دولت این برداشت ها برگشت داده 
نشده است.  نایب رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه مجلس با اشاره به اخذ دستورهای 
موردی برای برداشت از صندوق گفت: جالب 
این است که به سهم ۲۰ درصد دیگری که 
برای  موردی  دستورهای  می شود،  واریز 
برداشت داده می شود که این برداشت ها در 
ان 9۰ میلیارد دلار برداشت دیده نشده است 
کرد برای  و اخیرا هم رئیس جهوری اعلام 
گرفته  برداشت از صندوق دستور موردی 
 است و این دستورهای مورد تبعات فراتر از 
که اصلا اعداد آن در  آنچه گفته شد دارد، چرا
بودجه پیش بینی نشده  است.  وی در پاسخ 
به این سوال که اساس عدد هزار همت اعلام 
شده برای کسری بودجه در ۶ ماهه اول سال 
صحت دارد، اظهار داشت: این عدد اعلام 
شده درست نیست و امکان ندارد میزان 
کسری بودجه ها به این حد و درصد برسد 
و بیان این عدد از افراد با تجربه ای مانند 
آقای عارف بعید بود. البته باید توجه داشت 
طبیعتا هر دولتی که بر سر کار می آید مدعی 
می شود که دولت قبل بدهی و ناترازی هایی 

به جا گذاشته است.  لاهوتی ادامه داد: در 
طول ۱۶ سالی که در مجلس حضور داشتم در 
هیچ بودجه ای عدد کسری بودجه را نشان 
نمی دهیم اما رخ داده که برای مثال در قانون 
بودجه فروش یک میلیون بشکه پیش بینی 
شده، اما در پایان سال میزان فروش به ۸۰۰ 
هزار بشکه رسیده است. بحث ما با دولت این 
است که در همان ابتدا میزان فروش را همان 

عدد ۸۰۰ هزار بشکه در نظر بگیرد. 
کمیسیون برنامه و بودجه  نایب  رئیس 
مجلس درباره اینکه در دولت سیزدهم گفته 
می شد پول حاصل از فروش نفت به کشور 
برگشته و درآمدهای مالیاتی محقق شده، در 
این صورت دلیل کسری بودجه ۱۴۰۳ چه بوده 
کید کرد: درآمدهای مالیاتی واقعا  است، تا
براساس اعداد و ارقام بودجه وصول شده و 
از سوی دیگر آقایان مدعی بودند که وصول 
گر  درآمدها فراتر از پیش بینی ها بوده، حال ا
این ادعا وجود داشته که پول فروش نفت هم 
به کشور بازگشته، نتیجه این است که دولت 
هزینه فراتری از اعداد و ارقام بودجه ایجاد 
که هزینه های جاری و عمرانی  کرده است چرا
بر اساس درآمدهای مالیاتی و فروش نفت 

تامین می شود. 
وی همچنین با اشاره به سخنان اخیر 
رئیس جمهوری مبنی بر کاهش سهم بخش 
عمرانی از بودجه گفت: اخیرا رئیس جمهور 
اعلام کرد که برای جلوگیری از ناترازی های 
کاهش  را  باید هزینه های عمرانی  بودجه 
دهیم، اما توجه داشته باشند هزینه عمران به 
معنای افزایش تولید، ایجاد اشتغال و پویایی 
و ارایه خدمات به مردم است. بودجه عمومی 
کشور امسال ۲۵۰۰ هزار میلیارد تومان بوده 
است که مجموعه ۳۸۰ هزار میلیارد تومان 
برای بخش عمرانی هزینه پیش بینی کرده ایم 
گر فقط ۵۰ درصد این عدد تخصیص داده  ا
شود ۲۰۰ هزار میلیارد تومان به بخش عمرانی 
یعنی  است  کرده  پیدا  اختصاص  بودجه 
می خواهند این عدد را هم کاهش دهند. هنر 
آقایان باید این باشند که جلوی کسری بودجه 

را از کاهش هزینه های جاری بگیرند. 

نایب  رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس: 

۷۰ درصد منابع صندوق توسعه نصیب دولتی ها شد


